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В статье на примере нескольких правопорядков, представляющих основные частно-правовые системы мира, показаны три 
модели исчисления времени применительно к гражданско-правовым отношениям. Автор доказывает, что приверженность соот-
ветствующему порядку компутации времени прямо связана с восприятием одной из трех доктрин, корни которых тянутся к трем 
правовым традициям: римской цивильной, римской естественной и англо-американской. На примере института коммориентов 
проанализирован порядок применения способа исчисления времени в каждой из трех систем. Показана эволюция российских норм 
и переход их от цивильного к естественному времяисчислению применительно к институту коммориентов.
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The article shows three models of calculating time in relation to civil law relations on the example of several jurisdictions representing the 
main private legal systems of the world. The author proves that adherence to the particular order of time computation is strongly related to the 
reception of one of the three traditional doctrines: Roman civil, Roman natural and Anglo-American. All three procedures of use of the order 
of time calculating are analyzed on the example of the institute of commorientes (heirs in simultaneous death and death in quick succession). 
Also author depicts the evolution of Russian Law and its transition from civil to natural time calculation in relation to the rules of succession 
by heirs in simultaneous death and death in quick succession.

Keywords: succession, time computation (calculation), legal fictions, legal presumptions, commorientes.

DOI: 10.18572/2072-4179-2020-4-8-12


